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A 2 5 . Janvāri LU Padomē 
tika pieņemti lēmumi un uz to 
pamata izdotas rektora pavēles, 
kurās noteikts, ka LU studen
tiem militārās mācības apgūšanā 
ir brīvas izvēles tiesības un, ka 
medicīnas nodarbības turpmāk 
būs fakultatīvas. 

A Paredzēts būtiski pārkār
tot sabiedrisko zinātņu mācību 
priekšmetu saturu. LU Padomes 
18. decembra sēdē fakultāšu Pa
domēm tika uzdots visīsākā lai
kā izmanīt mācību plānus, nosa
kot nepieciešamo sabiedrisko zi
nātņu mācību priekšmetu studē
šanas secību, termiņus un stun
du skaitu. 

AICINĀJUMS STUDENTIEM 
— izsakiet savas domas un vēl
mes, lai turpmāk šo priekšmetu 
apguvē ņemtu vērā ne tikai ka
tedru priekšlikumus. 

A Nav Jākārto valsts eksā
mens marksismā ļeņinismā. Zinā
šanas tiks vērtētas ar vidējo at
zīmi. 

41 Tuvojas izlaiduma kursu 
studentu sadale. GAIDĀM ARI 
STUDENTU PRIEKŠLIKUMUS 
par turpmākajām darba vietām, 
galvenokārt pastāvošo tiešo l īgu
mu ietvaros, kurus Universitāte 
Ir noslēgusi ar uzņēmumiem, or
ganizācijām un iestādēm. Pare
dzams, ka šajā gadā Universi
tāte saņems ievērojami lielāku 
kompensāciju par speciālistu sa
gatavošanu no materiālās ražo
šanas nozarēm. 

Valsts eksāmenos specialitātē 
un diplomdarbos studentiem Jā
rēķinās ar paaugstinātām prasī
bām. Mērķis — celt LU beidzē-
Ja sagatavotības līmeni, lai tas 
tuvotos Eiropas augstskolu stan
dartam, lai nākotnē studenti va
rētu saņemt pilntiesīgus Latvi
jas augstākās izglītības diplo
mus. 

Sajfi aspektā ari LU mācīb
spēkiem Jāizvērtē savs metodis
kais un zinātniskais potenciāls. 
(Labs piemērs — prof. O. Kras-
tiņa pieteikums «Universitātes 
Avīzes» š.g. 9 . februāra numurā.) 

A Nākošgad 1. kursā studijas 
sāksies pēc Universitātes plā
niem. Paliel ināsies iespējas indi
vidualizēt studijas. Būs speciali
tātes, kurās ieviesis divpakāpju 
apmācības sistēmu. 

A Atsevišķās specialitātēs 
pēc 3 . kursa būs atestācija 
(«valsts eksāmens») , lai noteiktu 
studentu turpmākās apmācības 
formas: diplomstudljas, 1. pakā
pes apmācība u. tml., vai norīko
šana darbā. 

M Mācību procesā plānots 
plašāk Izmantot personālkompjū-
terus, īpaši ekonomikas speciali
tāšu studentiem. 

A Visi krievu mācībvalodas 
plūsmas studenti apgūs latviešu 
valodu. 

A Katram studentam vaja
dzētu atrast savu SKOLOTĀJU, 
lai students maksimāli iesaistī
tos kāda mācībspēka zinātniskās 
pētniecības darba sfērā. Tas vei
cinātu kvalificētāku Jauno spe
ciālistu sagatavošanu. 

A 1 9 9 0 . gadā I kursā dienas 
nodaļā uzņems studentus trīs 
Jaunas specialitātēs: Vadības un 
ekonomiskās informātikas fakul
tātē — «Ražošanas ekonomika 
un vadība» un «Starptautiskas 
ekonomiskās attiecības». Vēstu
res un filozofijas fakultātē — 
* Socioloģija». 

KO SOLA VASARA? 
Vispi rms Jau kā paras t i — brauk t t rad ic ionāla jās s tudentu vienī

bās , p iedal ī t ies v ienību festivālos, labi a tpūst ies un labi nopelnīt . 
Bet la iks iet un «pe res t ro ika» ie tekmē šo va i rāk nekā t r ī sdesmit ga
dus veco kust ību. 

S tuden tu vienības i r p i ln ībā a tb r īvo jušās no s tagnāc i jas pal iekām 
— atskaišu raks t ī šanas , lekci ju las īšanas , ķeksīšu pe ln īšanas un visa 
kā ci ta , kas notika va i r āk uz pap ī ra nekā dzīvē. Tomēr s tudentu 
vasaras br igāde i va jadzē tu a tšķir t ies no «hal tūr is tu b r igādes» , kas 
lielā rubļa labad pat re izēm aizmirst mut i nomazgāt . 

Runājot konkrē t i p a r d a r b u , dažas izmaiņas mūsu p iedāvāta jās 
s t r ādāšanas formās. P ro t i , laukos ir daudzas jaunas sa imniecības — 
jaunsa imniec ības , kam ļoti va jag pa l īgus . J a u n a t n e s Darba apvienī
ba ir saņēmusi daudz šādu p iedāvā jumu. 

P a m a t d a r b s — ēku cel tn iecība , ga lvenokār t be tona pamatu 
l iešana un s ienu mūrēšana no gāzbe tona . 

Iespējamās vie tas ir Tukuma , Rīgas , Ogres , Bauskas , Mado
nas , Limbažu, Cēsu un, iespējams, ci tos rajonos. 

Dzīvošana un ēdināšana nodrošināta . 
Vēlamais pal īgu skai t s un sastāvs — 2 līdz 4 puiši + 2 

mei tenes . 
P a r maksu un visu pārē jo individuāla v ienošanās a r da rba 

devēju. 
P iedāvā jumi no sa imniecībām, kuras vēl nav «okupējušas» s tuden

tu vienības: Mālpils — fermu rekons t rukci ja (10 puišiem), betonēša-
nas darb i , a lgu fonds 13 tūkst . r b | . 

Valkas «Lauku tehnika» —betonēšanas darb i (pagājušajā gadā di
vu mēnešu izpeļņa t iecās uz apaļu summu) . 

Un vēl va i r ākas citas organizāci jas Valkas un Tukuma rajonā. 
Ir iespējas s lēgt apakšuzņēmēja l īgumus, kas gan ievērojami palie
lina nepiec iešamību pašiem ak t īvāk s t rādāt , bet arī t ikpat ievēroja
mi pal ie l ina a lgas fondu. 

A tgād inām, ka s tudentu vienību dal ībnieki t iek a tbr īvot i no ie
nākuma nodokļa . 

S tudentu vienībās var s t rādāt jaunie speciāl is t i , asp i ran t i , vidus
skolēni . 

J a radus ies in terese un j ums ir iespēja vasarā iesaistīt ies šajā kus
tībā, tad a ic inām Jauna tnes da rba apvienībā (LU 12. te lpā) vai pa 
tā l runi — 2 2 7 7 0 2 . 

LU J A U N A T N E S D A R B A A P V I E N Ī B A 

S T U D E N T A VIEDOKLIS 

Šobr īd i r tāds laiks, kad sākam 
domāt , ko tad īsti mācamies . Zi
nā tn iskais komunisms jau saldi 
dus kapu kalniņa, nu ir kā r t a it 
kā c i t ām sab iedr i ska jām z inā tnēm 
stā t ies pā rbaudes p r i ekša . 

Gr ibu dal ī t ies a r jums sava 
a t t i eksmē pre t pol i tekonomijas 
mācīšanos . La ikam jau vē l diez
gan tā lu tas br īdis , kad s tudents 
varēs izvēlēt ies gan pasniedzēju , 
gan māc ību p r i ekšmetu , tāpēc 
lemsim, ko da r ī t t a g a d ? 

Kas ir pol i tekonomija? Es sa
ku — valoda, specif iska valoda, 
kuru l ieto t ie c i lvēki , kas pēta un 
domā par sab iedr ības saimniecis
kajām at t iec ībām. Bet kāpēc va
j adz īga t āda valoda? Vienā dzim
tās va lodas v ā r d ā ka t r s v a r iel ikt 
pav isam ci tu sa tu ru , t āpēc a r ī 
va rbū t v iens otru t ik bieži nesa
pro tam. Pol i tekonomijā definē jē
dzienu, kurā iel ikts no te ik t s sa
turs . Un mūsu uzdevums ir iemā
cī t ies darbot ies ( I ! 1) a r paš iem 
jēdzieniem, nevis t ika i tos visus 
«sabāzt» ga lvās . J ā i e m ā c ā s tos 
izmantot , r is inot un izprotot ap
kār tē jās dzīves sa imniec iskās pro
blēmas . 

Tā lāk sekos va i r āk i pr inc ip i , 
ku rus es izvirzu kā a tb i ldes uz 
j au t ā jumu — kā māc ī t i e s polit
ekonomi ju? 

1. Manuprā t , nev iena z inātne 
nav radus ies t ādā ve idā (loģiski , 
s t ingr i sakār to ta un pamato ta ) kā
da mums to pasniedz . Tāpēc a r ī 
rodas dažādas p rob l ēmas un grū
t ības a r apguv i , sa jū ta , ka n e k ā 
nesapro t i . Un tā kā v ā r d s «izglī
t ība» ir bezcer īgs , j o i r t ika i paš
izgl ī t ība , mēs k a u t ko iemācā
mies t ika i tad, j a paš i meklē jam 
sev uzdevumus un paš i tos risi
nām. Pasn iedzē js ša jā gad ī jumā 
ir tas , kas pal īdz un da lās p iere
dzē. Pasn iedzē jam un s tuden tam 
— ab i em kopā šis māc ību pr iekš
mets i t kā j ā r a d a no j auna . Mā
cību spēkam j ābū t t am, kas šo 
p rocesu s t imulē, lai t as nevi lktos 
i tkpa t i lg i , c ik vēs tu rē . Tā tad — 
sak t a r p rob lēmu, a r t ās kop īgu 
r i s ināšanu un nevis a r jēdzienu 
kaudz i . 

2 . No visa i ep r i ekš te ik tā iz
r ie t p ras ība pēc tā , lai p r iekšme
t u a p g ū t u kompak t i . T a g a d i r t ā , 
ka divos semestros k a t r u nedēju 
note ik tās s tundās t e v (vai tu gr i 

b i , va i nē) i r j ā d o m ā p a r polit
ekonomiju . Tajā pašā d ienā j ābū t 
g a t a v a m maksimāl i koncent rē t ies 
un apgū t vēl t r ī s līdz četrus 
p r i ekšmetus . Ķ e r d a m i un grābda
mi lielā s te igā kaut ko no visa, 
pa l iekam a r tukšām rokām. Es 
t ādā veidā nevaru iemācī t ies ne
ko . 

Mans p r iekš l ikums: pā rkā r to t 
mācību procesu tā, ka poli tekono
miju mācāmies , p i emēram, d ivus 
mēnešus pēc kā r t a s , t r ī s līdz čet
r a s d ienas nedēļā , vē l šajā nedē
ļā va r būt noda rb ības kādā spe
c ia l i tā tes p r i ekšme tā , f izkultūrā 
un kādā māksl in iec iskajā pr iekš
me tā (kuru diemžēl v i spā r nav) . 
Nedē ļa maks imums ir če t r i 
p r i ekšmet i , un viss! Nevis as toņi 
va i deviņi , kā tas ir paš la ik . 

3 . Rodas sec inājums — eksā
mens nav va jadz īgs . Pasniedzējs 
i r īs ts savu s tudentu skolotājs , 
v iņš zin un redz, ko un cik daudz 
ka t r s spēj paveik t . A t l i ek izstrā
dā t t ika i vē r t ē šanas sis tēmu, ku
r ā a tspoguļojas viss mācību pro
cess , taču v ienmēr jāa ts tā j iespē
ja a izmirs t «sl ikto pagā tn i» un 
sāk t dzīvi no Jauna. Iedomājie
t ies eksāmenu , un jūs droši v ien 
piekr i t ī s i t , ka t ā i r l a imes spēle. 
J e b k u r š va r izvilkt Jautājumu, 
k u r u zin, ku r š ļoti pa t īk , un ta jā 
pašā la ikā tādu, kurš sagādā grū
t ības . Lai kā nu s tuden t s visu se
mes t r i būtu mācī j ies , tos sešdes
mi t l īdz sep t iņdesmi t p lecus jau
tā jumus v ienādi labi neva r zināt. 
Es šaubos va i a r ī visi pasniedzēj i 
i r ga tav i vienā d i enā runā t pa r 
j e b k u r u no š iem 6 0 . 

4. ī paš i sva r īgs i r pēdēja is 
p r inc ips . Pasn iedzē jam, ejot p ie 
s tudent iem, j āņem l īdz ci lvēkmī
lest ība, r ad ī šanas p r i eks un vēlē
šanās pal īdzēt ar ī c i t iem kaut ko 
rad ī t . 

Mīļie, pasniedzēj i , s tudent i ļoti 
l ab i jūt , ar kādu domu jus ienā
ka t audi tor i jā . N a v nekāds brī
nums , ka t iek a tb i ldē ts t āpa t . 

Visi če t r i p r inc ip i i r cieši sai
st ī t i . Neva r pa te ik t , ku r š jā izpi lda 
p i rma i s un ku r š — pēdēja is . Tā
tad — visi re izē . Tas n a v nekas 
utopisks , Ja gan s tudent i , g a n pa
sniedzēji g r i b p a ī s t am kaut ko 
dar ī t . 

Tā lāk pastās t īšu kā mēs, mate
māt ikas pedagoģ i j a s specia l i tā tes 
s tudent i , kopā a r docent i V. Bik-

si, mācī jāmies pol i tekonomiju. 
P i rma jā semināra nodarb ībā 

pasniedzēja palūdza atbi ldēt , ko 
mēs g r i b a m iemācī t ies politekono
mijā un kā v is labāk to izdar ī t . 
Apkopojot a tbi ldes , nevarēja ne
ievērot l ū g u m u padomāt par «au
tomāt isko» eksāmenu . 

A p g ū s t a m ā p r o g r a m m a t ika sa
dal ī ta piecās da ļās . Kat ras noda
ļas beigās t ika uzdoti pieci jau
tā jumi, uz kur iem jāsaga tavo mu
t iskas vai raks t i skas a tbi ldes . Sos 
piecus j au tā jumus saucām pa r 
vienu bloku. Vēr tē jums: O (neie
skait ī ts) vai 1 ( ieskait ī ts) . Un par 
ka t ru bloku s tudents saņēma no
te ik tu punk tu ska i tu . J a semes t ra 
beigās summa būs 2 1 — 2 5 , t ad 
atzīme — t icami; 1 6 — 2 0 , tad at
z ī m e — labi; ja 15 punkt i , t ad 
— apmier inoš i . Tie , kas nav ap
mier inā t i a r savu atzīmi, kā r to 
eksāmenu un izmaina vēr tē jumu 
uz augšu vai a ts tā j tādu pašu. 

Tādi bija spēles noteikumi. Ta
gad par sa tu ru . I lustrācijai uzrak
stīšu p i rmā bloka jau tā jumus: 

1. K ā d a sab iedr ība mūsu valst ī 
i r izveidota? K ā d ā pa t laban dzī
vojam? 

2 . ī p a š u m u formu veidošanas 
l ikumsakar ības , to īs tenošanas re
zultāt i P S R S . Sekas . 

3. ī pa šumu at t iecību problē
mas pā re jā uz Latvi jas P S R eko
nomisko pa t s tāv ību . 

4. Darba ļaužu atsvešināt ība no 
ražošanas l īdzekļ iem. Galvenie ce
ļi ī s tena sa imnieka veidošanā. 

5. Vēr t ības l ikuma sa turs , tā 
real izāci jas iespē jas pāre jā uz 
Latvi jas P S R ekonomisko pats tā
v ību . 

Atbi ldes , p ro tams, neva r no
rakst ī t no kādas g rāma tas . J ā l a sa 
l a ik raks t i , lekci jā jāklausās dažā
du jēdzienu ska idro jums un kop
sakar ības . Tās jāmeklē ar ī pa
šam, j ādomā. Mūs uzmanīgi uz
klausīs in te resan ts speciālists, kas 
nenosodīs , bet paskaidros nesa
pro tamo un dal īs ies p i e redzē . 
Dažkār t t ikai paš iem pie t rūkst lai
ka konsul tāc i jām. Secinājām, ka 
nep ro tam iegū tās z ināšanas iz
mantot , r is inot problēmas . Tomēr 
va ru droši t e ik t — lai c ik g rū t s 
bija šis da rbs , p r ieks par paveik
to Ir l iels. P a r to liecina mūsu 
anke tas , kuras aizpildī jām šķiro
t ies. Dominē uzskats , ka t āda mā
c īšanās deva iespēju a r 
a t v ē r t a m ac īm paskat ī t ies uz sa
vienība un repub l ikā not iekoša
j iem p roces i em, .p r a s ī t sev: ko un 
kā da r ī tu es problemāt i skā situā
cijā. Visi raks ta , ka pol i tekono
mija i r va jadz īga , ka g r i b mācī
t ies , bet t ikai pēc pieminētās sis
tēmas . 

Neskato t ies uz j auka j iem rezul
tā t iem, r edzam a r i dažus t rūku
mus, pa r kur iem jāpadomā. Savā
dāk nekā līdz šim jāo rgan izē se
mināru nodarb ības , p i lnveidot va
jadzētu a r i b loku j au tā jumus , jo 
reizēm kopā vienā blokā i r vai
rāki j au tā jumi , kur i p rasa i lgu 
un nopie tnu darbu . Gandr īz ka t rā 
anke tā ir p ras ība pa r kapi tā l i sma 
un sociāl isma pol i tekonomijas 
kursu -apvienošanu. 

Mums, kā skolotāj iem, bija In
te resan t i uzzināt , c ik tas pūļu 
pras ī ja pasniedzēja i? Izrādās , ka 
process i r ļoti da rb ie t i lp īgs , jo 
rūp īg i taču jāizlasa un jā izvēr tē 
ka t ra a tb i lde . Bet kā saka pati 
docente V. Bikse — gandar ī jums 
ir bezga l īg i liels, Jo a tb i ldē var 
a tminē t ka t r a s tudenta individua
l i tāt i , va r vērot ka t r a viņa 
domu ga i tu , kas re izēm ir ļoti 
o r iģ inā la . Un n e v a r a m neievērot , 
ka no t iek pā re ja uz indiv iduālu 

_ da rbu a r ka t ru s tudentu un tad 
ir sva r īg i , a r c ik c i lvēkiem pa
sniedzējam jās t rādā . Tādē ļ , ma
nuprā t , j ā ļ au j pasn iedzē jam izvē
lēties s tudentu skai tu, ja nu tas tā 
g luži n a v iespējams, t ad pašreizē
jais skai t s noteikt i i r j āsamazina . 

Sād i s t rādājot , pār l iec inā jāmies 
pa r eksāmena bezjēdzību. Kopī
gi ve ik ta jā valdīja dar ī šanas 
pr ieks , nevis rezul tā tu ga idas , vai 
vē lēšanās — kau t ā t r ā k tas viss 
beigtos . 

Mūsu sab iedr ības c i lvēk i paras
ti cenšas iet pa vfeglāko ceļu, lai 
t ikai mazāk būtu j ā d a r a un jādo
mā. Ļoti žēl, ka pie t i em pieder 
a r i daž i pasniedzēj i un samērā 
daudz s tudentu . Nesapro tu , kāds 
pr ieks v a r būt pasn iedzē jam, re
dzot, ka s tudent i uz eksāmenu 
n ā k bai lēs d rebēdami , ka visi, 
bez izņēmuma, špiko. Bet pasnie
dzējs droši vien, n ā k d a m s uz ek
sāmenu , ce rē ja — t agad gan es 
viņu pā rmāc ī šu pa r l ielo slinko
šanu! Bet visi , nezin kāpēc , t ikai 
smaida un izl iekas, ka neko ne
redz. J o ku r š tad būs tas , kas ies 
pa g r ū t ā k o ceļu? 

IEVA DRONE 

Uzmanību! 
Aicinām LU komunistus 

neatkarīgās L K P atbalstītā
jus 19 . februāri pl. 15 .00 
pulcēties Lielajā aulā, lai iz
virzītu delegātus partijas kon
ferencei (kas notiks 2 4 . feb
ruāri Polit iskās izglīt ības na
mā). 



UMVER/1TRTE/ AVĪZE 
KORPORĀCIJAS 

O Z O L I D Z Ī V O 

19. gads imta 50 . gadu v idus . 
Impēr i jas t ronī kāp j A leksand r s 
II. Seko poli t iskā kursa maiņa . 
Akt iv izē jas Kr iev i j a s valsts sa
b iedr i skā dzīve. Veidojas Tērba-
tas la tviešu « v a k a r i » . To inicia
tor i — Kr. Va ldemārs un Kr. Ba
rons . A b u vā rda brā ļu , J u r a Alu-
n ā n a un vēl 11 la tviešu s tudentu 

mēģinā jumi apvienot ies pulciņā , 
sastop pre tes t ību no un ivers i tā tes 
vadības puses. Latvieši iestājas , 
diemžēl, c i t taut iešu nod ib inā ta jā 
«Fra t e rn i t a s Académica Dorpa-
tensis». Taču Tē rba ta s p i r m o lat
viešu « v a k a r n i e k u » vadmot īvs ne
mainās . Tas ir: t au tas l abums un 
la ime. 

GO. gadi , lielo reforipu laiks, 
Dikļos Dziesmu svētki , t iek dibi
nāta Rīgas latviešu biedrība 
( 1 8 6 5 ) . 

Kronvaldu Atis ierosina RLB 
nama iesvētīšanas dienā aizsūtīt 
apsve ic ināšanas t e legrammu. 19. 
februār i to paraks ta ap 2 0 latvie
šu. Taut ieš i pā r runā vai nebūtu 
iespējams sapulcēt ies vienkopus 
t iem, kur i apsve ikumu nosūtīju
ši. Klātesošos uzrunā Kronvaldu 
Atis: «Cienī jamie kungi un bied
ri , no visas sirds pr iecājos par to, 
ka t āds prāvs pulciņš latviešu 
piemīt Tē rba tā . . . » Kronvalds ru
nā dedzīgi , p iemin tau tas pagāt
ni, saredz t agadni , r a u g ā s nākot
nē, r u n ā par latviešu g a r a man
tām, kas krā jamas , c ieņā turamas . 
Svinot 19 . februāra svētkus, no
spr iež , ka t ru vakaru pavadī t visi 
kopā. Tas ir «Let tonia» pirmsā
kums . 

Vēlāk, 1870 . g a d a 9! septem
brī, kā r tē jā «vaka ra» Kronvalds 
a ic ināja : Mēs esam ci lvēki , kam 
t ies ības dzīties pēc ta isnības , brī
vības un gaismas , bet tomēr mēs 
esam verdz ības audzēkņi un tā
dēļ jācenšas , lai pi lnīgi pa r cilvē
k iem kļūtu . . . Mēs esam ne vien 
c i lvēki , bet a r i tau t ība — lat
vieši esam, kur i em savas īpašas 
man tas : valoda, t ikumi , ga r īgās 
d ā v a n a s un t icība. Mums tāpa t kā 
c i tām šis man tas j ākop j un jāgla
bā un mums. la tvieš iem, t āpa t ir 
t ies ības pas tāvēt , aug t un z e l t . . . 
Tādē ļ mums j ā s t r ādā un jācīnās, 
lai bū tu — taut ība — savas 
tau tas izkoptie locekļi . Sī ciņa 
mums grū t i sekmējas , jo jācīnās 
p re t t r im ienaidniekiem (vācie
šiem, kr ieviem, la tvieš iem), n o 
ku r i em pre t la tviešiem pašiem tas 
g r č t ā k a i s karš .» 

Kronva ldu Atis vadī ja «vakar-
n iekus» līdz 1 8 7 3 . g a d a m . Tērba
tā pal ikušie «brā ļ i» , «zēni» un 
«fi l istr i» veidoja «vaka ru iekšējo 
dzīvi pēc korporāci ju pr incipiem. 

P i r m ā s letoņu krāsas — sar
kans — balts — sa rkans (1870) . 
Gadu vēlāk tās nomainī ja , pieska
ņojot ies t r ikolora t radīc i ja i — 
s a r k a n s — balts — zelts. Tai pa
šā g a d ā top ar ī vapenis : balts va
ronis z i rgā sa rkanā laukā . 

1 8 8 1 . gadā «vakar i» p ieņēma 
«Fra t e rn i t a s Let tonica» nosauku
mu, taču pēc gada 3 0 . janvār ī 
k rāsas mainī jās: zaļš — zils — 
zelts. 2 2 . maijā t apa l īgums par 
L i t e r ā ro vakaru un korporāci jas 
sada rb ību . 1882 . g a d ā ģerboņa 
z īmējumā bija bākas a t tē ls , taču 
15 . apr ī l ī to nomainī ja ozols. Nu 
jau uz visiem laikiem. 

1 9 8 2 . gada 8. novmbr ī -«Let-

LETTONIA — 120 GADI 
lonia» deklarē : tā g r i b kļūt par 
pajumti T.L.R. vakar iem, mājas 
vieta uņ audz ināšanas vieta lat
viešu s tudent iem, to aizstāvētāja . 
Tā g r ib kļūt par tautas izglī totās 
daļas kodolu Tērba tā , kura uzde
vums gādā t par latviešu tautas 
labklāšanos un uzplaukumu. 

Kopš 1897. gada letoņi aizva
dīja daudzus skais tus komeršus 
un komitātus savā jaunuzcel ta jā 
namfi Filozoī'u ielā 1 1 . Pēc tam 
nāca lielā rusif ikācija, 1905 . 
gads , Stolipina reakci ja un 1. Pa
saules karš . «Let tonia» nams pār
vēr tās par latviešu bēgļu organi
zācijas sēdekli , kādu laiku tu r 
darbojās karavī ru slimnīca. 

Sākoties a tbr īvošanās c īņām 
pret Bermontu, tajās piedalī jās 
132 letoņi. P iecpadsmi t no t iem 
kaujās kr i ta . Astoņpadsmit kļuva 
par Lāčplēša kara ordeņa kava
l ieriem. Lielu daļu vēlāk paņēma 
arī 1940. un 1 9 4 1 . gads . 

Pec Latvi jas valsts nodibināša
nās «Let tonia 's» sēdeklis bija 
Ģer t rūdes ielā 6, pēc tam Valde
māra Ielā 5 5 , ku r aizr i tēja visa 
letoņu konventa miera laika dzī
ve līdz 1940 . gada vasara i . 

Pa raugo t i es a tpaka ļ uz Mētrai- -
ni, uzdosim jau tā jumu: kas ir šīs 
4 6 1 tautiešu sejas, kam 50 Tēr

batā pavadī ta jos gados piešķir tas 
zaļi — zili — zelta krāsas? Tie, 
p i rmkār t , t au tas a tmodas laikme
ta da rb in iek i : RLB dibinātā js 
Bernhards Dīr iķis , Kriš jānis Kal
niņš, F r id r ihs Grosvalds , Arveds 
Bergs , va lodniek i J ān i s Endzelīns 
un Kār l is Ml lenbahs , p i rmo tr i ju 
v ispārē jo la tviešu Dziesmu svētku 
v i rsd i r iģents Indriķis Zīle, valod
nieks un folkloras pē tn ieks Ludis 
Bērziņš. No Mēt ra ines taut iešu 
saimes nāc is viens vals ts prezi
dents , v iens minis t ru prezidents , 
pieci izgl ī t ības minis t r i , če t r i pir
mie LU rek tor i , va i rāku fakultā
šu dekān i , p i rmais Ev. — lut . 
baznīcas b ī skaps un divi arhibīs
kapi , sena tor i , Tiesu palā tas un 
apgaba l t i esu pr iekšsēdētā j i , sūtņi , 
augs t āk ie v i rsnieki , raks tn iek i , 
žurnāl is t i , profesori , ievērojami 
ārst i — g a n Latvi jas repub l ikas 
laikā, g a n p ē c k a r a gados svešatnē 
(mums paz ī s t amāk ie — profesors 
Kr is taps K e g g l un v iņa kolēģi — 
Ber t r ams un Kr i s taps Zariņi) . 

Lie lumlie la «Let tonia ' s» da ļa 
nāca no la tv iešu lauku sē tām. 
Kad t ie pabe idza māc ības , no 
Mētra ines a tg r i ezās dz imtenē . P i e 
savas t a u t a s . P a l i k a s t ipr i savā 
la tvie t ībā , nepā rvāco jās , nepar-
kr levojās . 

Korporācija TĒRVETI A atjaunojusi darbību 
Latviešu t au t ības s tudentu kor

porāc i ja Te rve t i a d ib inā ta Rīgā , 
1 9 2 2 . gada 3 0 . apr ī l i un ir pir
mā s tudentu korporāc i ja , k u r a 
savu da rb ību uzsāka br īvajā Lat
vi jā . 

Korporāc i jas d ib inā tā j i , kā a r i 

t u rpmāk ie biedri līdz 1 9 2 6 . ga
dam, komplek tē jās v ien īg i no 
Latvi jas Univers i tā tē s tudējoš iem 
Latvi jas a rmi jas ak t īv iem un at
va ļ inā t iem vi rsn iekiem, a tbr īvoša
nās c īņu da l ībn iek iem. 

Vārds «Terve t ia» ir a tvas inā t s 

no seno zemgaļu Tērve tes pils no
s a u k u m a latīņu valodā un simbo
lizē la tvju t au tas ciņu pa r brīvī
bu un nea tkar ību . 

Korporāc i jas mērķ is i r pulc ināt 
a u g s t ā k ā human i t ā r ā , eksak tā un, 
t ehn iskā profila māc ību iestāžu 

latviešu tau t ības s tudentus , audzi
nāt viņus akadēmisko t radīc i ju 
ga rā , vienot viņus savs ta rpē jā 
draudzībā un c ieņā . 

Tervet ia ' s devīze ir ; «Visu pa r 
Latviju!» un «Visi viens!» Devīžu 
sa turs — izkopt savos biedros na
cionāli valst isku apziņu, ga t av ību 
arv ien aizstāvēt br īvās , neatkar ī 

g a s La tv i jas un la tvju tau tas in
tereses , v isc iešāko savs ta rpē jo 
d raudz ību , padošanos korporāc i 
jas d isc ip l īna i , c ieņu p re t vecā
k iem b iedr i em, savs ta rpē ju iecie
t ību un k a t r a c i lvēka godīgu uz
ska tu c ien ī šanu . 

Terve t ia ' s k rāsas — oranžs , 
sudrabs , zils. Krāsu nozīmes: 

* Krāsu piešķiršana 1 9 3 2 . gada 2 . maijā. Jaunie krāsneši ar saviem krāsu vecākiem. 



UmVEft/ITĀTE/ AVIZE 

1940. gada vasaru pazīs tams, 
šodien atkal «augšāmcēl ies» dzej
nieks apdzejoj is par «baigo». Sis 
vasaras nogalē naca jauni darbo
ņi. «Plombētā j i» slēdza, l ikvidēja 
daudzas biedr ības , konfiscēja vēr
tības. Slēdza arī s tudentu organi
zācijas, tos ta rp — «Let toni 'u» kā 
reakc ionāru . Nākošie mēneši un 
gadi c i r ta ilgi nedziedināmas rē
tas latvju tautas dvēselē. Daudzi 
letoni bija spiesti uzsākt svešnie-
cības ga i tas . Tik loti a t šķ i r īgas , 
bet vienādi fiziski un ga r īg i sma
gas. 

Ar gad iem, kad kara ugunis 
pledzisa, p ienāca ziņas no tālu
ma. Tās reizē Iepriecināja un 
skumdināja . J a u daudzi mētrai-
nieši a izgājuši Aizsaulē . 

1 9 4 7 . g a d a 19 . februārī , Eslin-
genā, Nekāras krastos 102 letoņi 
a t jaunoja korporāc i jas dzīvi Rle-
tumvāci jā , izveidojot globālu 

s t ruktūru . Tika uzņemti jauni 
biedri . Kopš 1950. gada «Letto-
nia's» sēdeklis ir Ņujorkā. Aktīvi 
darbojas 22 kopas, locekļu skaits 
tuvojas 6 0 0 . Līdz 1 9 7 0 . gadam 
ārpus Latvi jas uzņemti 4 9 9 stu
denti . No 1952. gada tiek izdots 
žurnāls «Vita nos t ra» . 

Ar 1 9 8 9 . / 9 0 . gadu «Lettonia» 
ir a t jaunota un atzīmē savu 120 
gadu Jubileju Tēvijā un visā pa
saulē. 

Noslēdzot šīs dažas atvirzes, 
tin, raugot ies vecajā letoņu karo
gā, kura zīmēts koks no vareno 
cilts, nāk prā tā kāda Vidzemes 
dziesminieka vārdi : 

Ozoli dzīvo 
Zilēs un tēlos — 
Ozolu vīros 
Ozolu dēlos. 

Vivat . crescat , f loreat Lettonia 
in ae te rnum! 

ARVĪDS AISTERS 

Kronvaldu Ata dedzīgie vārdi 
Modies, celies, strādā! 
Strādājiet tā, ka jūs varētu pēclaikā spīdēt ka spožas 

zva igznes mūsu tautas priekšā un, ka jusu darbi var derēt 
par ceļa rādītājiem vēlākiem strādātajiem, pašu bērniem un 
visai nākošai paaudzei . 

Lai patiesības ga i sma ir musu karogs, kas mus vieno; lai 
neizlocīta taisnība ir mūsu šķēps, ar ko karot pret netaisnību; 
lai nešaubīga pienākuma apziņa ir musu bruņas, kas mus 
izsargā no nāvīgiem cirtieniem; lai skaidra tevu zemes mī
lestība der par avotu, iz kā smeļams spēks un spirgtums. 

Apdraudētai latviešu tautai jāceļas no kauna un bedu dub
ļiem uz goda un s lavas krēsla. Tad latvju tauta piepildīs mū
ža lēmumu — tā kļūs skaidra kā tīrais sudrabs, branga ka 
spodrais zelts un varena kā skaidrais tērauds. 

Mans augstākais prieks, manas l ielākas bēdas stāv latviešu 
tautas laimē un nelaimē. 

Lai cienījam savas tautas dziesmas kā svētu mantojumu 
no sentēvu laikiem — kur un kā vien iespējams. 

Mums jāstrādā tautiskā garā, jāturas cieši pie prasījuma 
pēc nacionālām skolām un latviešu valodas pienācīgu ievēro
šanu. 

Latviešu skolām būs apgaismot latviešu tautu. Tas ir dār
zu vietas, kur tauta iedēsta savus v isvārgākos stādiņus, sa
vus bērnus, lai tie tur izaugtu gaiši prātā, krietni sirdīs, de
rīgi dzīvē un tautai par godu. 

Mums ir skaidra un svēta v a l o d a . . . viņai netrūkst ne 
smalkuma, nedz dziļuma, ne bagāt ības , nedz veiklības. 

Latviešu valodas sirmie vārdi ir priekš mums skaņa balss 
no mūsu sentēvu lūpām, tie ir sentēvu pukstošās sirds gaba
liņi, viņu dzīves dvēseles nojautas, viņu vērīgā gara jautrās 
dzirkstis. 

Jo krietnāks latvietis, jo mīļāka viņam sava tēvu valoda. 
Lai dzīvo, aug un kuplo mūsu tauta un līdz ar to mūsu 

tēvu valoda uz mūžīg iem laikiem! Lai izplēšas gars , kas 
latvjus musina, tāli un augst i kā rīta blāzmas sārtums, snie
dzoties līdz pat debesu velvēm. 

tēvzemes mīlest ība, 
gods , zils — draudzī-

oranzs 
sudrabs 
ba. 

Prez id i ju konventā Terve t ia 
uzņemta 1 9 2 5 . gada 17. mar tā . 
Terve t ia komānu garan tē jus i pie 
korporāc i jas Fra te rn i tas Lett ica 
un d raudz ības kar te l i a r Tar tu 
Univers i tā tes igauņu korporāci ju 
Ugala . \ 

Br īvās Latv i jas la ikā Terve t ia ' s 
ideāl iem uzticību zvērējuši va i rāk 
kā 300 biedr i , to skai tā ak t īv ie 
biedr i , filistri un goda filistri, ku
ru vidū bija daudzi valsts un sa
biedr iskie da rb in iek i , kā arī ar
mijas un flotes vadošie koman
dieri . 

Pa r a tb r īvošanas cīņas parādī
to va ron ību ar Lāčplēša ordeni 
apbalvot i 14 tervet ieš i . 

1940. gadā padomju vara i oku
pējot Latvi ju , korporāc i jas darbī
ba t ika p ā r t r a u k t a . Kara gados 
korporāci jas da rb ība net ika at ļau
ta, izņemot g a d a svētku sarīkoju
mus. 

Lielus zaudē jumus tervet iešu 
saime cie ta baigajos 1 9 4 0 . — 
1 9 4 1 . gados , kad daudzi t ika ap* 
c ie t ināt i , izsūtī t i un nogal inā t i . 

Kara gados lielu skai tu 
mobil izēja vācu armi jā , kur dau
dzi kr i ta , vai pēc ka ra t ika re
presēt i un gā j a bojā. 1944 . gadā 
emigrāc i j a s g a i t ā s , devās , .vairāk 
kā 100 te rve t ieš i , no' kur iem XK-
liela da ļa nok ļuva Zviedr i jā , bet 
pārē j ie bija spiesti a i zb rauk t uz 
Vāciju, no kur ienes vē lāk IzkHda 
pa visiem kont inen t iem. -

Emigrāc i j ā korporāc i jas darhī-

b? t ika a t jaunota , un tagad atse
višķas kopas da rbo j - s ASV, Ka
nādā, Angl i jā , Zviedr i ja , Austrā
lijā un Vācijā. Lielākā daļa dzīvo 
ASV, kur arī darbojās Tervet ia ' s 
vadošais centrs . 

No Latvi jā pal ikušiem tērvet ic-
šiēm daudzi aizgājuši mūžībā , citi 
sasnieguši cienī jamu vecumu, da
žādu aps tāk ļu un s l imības dēļ 
vairs neva r ņemt dalību" korporā
cijas a t j aunošanas da rbā . Tāpēc 
cer ības l iekam uz j auna tnes ie
saist īšanos korporāc i j a s at jauno
šana un tu rpmāka jā da rb ībā . 

P a g a i d ā m ir j ā p ā r v a r daudzas 
g rū t ības , — naV vēl pas tāv īgas 
vietas, kur pulcēt ies . Šobrīd 
tērvet ieš iem ir j ā samie r inās ar 
paga idu te lpām. Tāpa t nav arī 
visa nepiec iešamā inven tā ra un 
a t r ib - t īkas . 

Pa l īdz ību sniedz mūsu biedri 
no ā rpuses . 

Atsākot ies mācību semest r im, 
tu rp inām jaunu biedru uzņemša
nu. 

Aic inām akadēmisko jauna tn i , 
kuriem tuvas un p ieņemamas Ter
vetia 's devīzēs paus tās idejas , ko 
pamatā likuši mūsu d ib inā tā j i , ie
saist ī t ies mūsu korporāc i jas sai
mē. 

Uzzinās pa telefonu 3 7 3 0 6 3 
v a i - 5 1 8 6 8 8 . 

Prez id i ja uzdevumā". 

KĀRLIS LE1BOMS. 

BEZ DILETANTIEM ZINĀTNĒ UN POLITIKĀ 
Neviena augstskola nevar nor

māli at t īst ī t ies bez t iešiem kon
takt iem ar pasaules zinātni . Arī 
univers i tā tē daudz tiek darī ts ša
jā virzienā, lai j aunas idejas, me
todes apgū tu ne t ikai pasniedzēji 
un zinātniskie darb in ieki , bet arī 
s tudent i . Lūk, pats j aunāka i s pie
mērs — Ģeogrāf i jas fakultātē uz
sāk lasīt va i rākus lekciju kursus 
mūsu taut ie t is , profesors Ed
munds Bunkše no ASV. 

Bet, mūsuprā t , šādiem kontak
t iem ār citu zemju speciālist iem 
vēl nav pas tāvīgas , noteiktas si
s tēmas. Tās pa raug i LU bija 20 . 
— 3 0 . gados . Ar šādu sistēmu 
mēs sapro tam citu augstskolu pa
sniedzēju pas tāv īgu darbu mūsu 
Alma mate r (vismaz vienu mācī
bu g ad u ) . So kolēģu darb ība po
zitīvi ie tekmētu pedagoģ isko un 
zinātnisko darbu , a tdzīvinātu stu
dentos patiesu t ieksmi pēc zinā
šanām. Un, p i rmkār t , mums jāiz
manto t r imdas la tviešu augs ta is 
in te lektuāla is potenciāls . Sos spe
ciāl istus jā iekļauj ka tedru sastā
vā, un, tas radīs to ā rkār t īg i ne
pieciešamo vesel īgo konkurenci , 
kāda sen pastāv pasaules vado
šajās augstskolās . Jo nav taču no
slēpums, ka pā rbūve , pats tāvības 

a tguve kat rā no mums rit visai 
grū t i , sarežģī t i . 

S t rādājo t ikdienā, ar ārzemju 
kolēģi nevis kā ar ciemiņu, at
dzims arī pašaizl iedzīga at t ieks
me pre t da rbu . Tieši tās mums 
visai bieži p ie t rūkst . S ta rp ci tu , 
70 minūšu nodarb ību i lguma ie
viešana nebūt neveicina čak lumu, 
jo mater iā lu pats tāvīgam da rbam 
mums katastrofāl i trūkst. P a r ko
pēšanas i ekā r t ām katedrās un bib
liotēkā joprojām sapņojam. 

Ārzemju speciāl istu pas tāv īga 
darb ība veicinātu a r i svešvalodu 
apguvi . 

Kur ņemt valūtu šo speciālistu 
darba apmaksa i? Ceram, ka re
publikas valdība sapratīs izglītī
bas problēmu aktuali tāt i un pare
dzēs šādus izdevumus Latvi jas 
budžetā. Arī mūsu absolventu ba
gāt ie «noņēmēj i» , kuriem makā 
ir konver tē jamā valūta, varē tu 
daļu apmaksas pārskait ī t valūtā . 
Tāpat , Tautas frontes i enākumu 
da)u varētu izlietot ārzemju spe
ciālistu — latviešu — darba ap
maksai . 

P ro t ams , var rast ies jautā jums, 
vai, zinot mūsu mater iālās bāzes 
nabadzību, t r imdas tautieši vēlē
sies s t r ādā t pas tāvīg i LU. S t a rp 

citu, arī 2 0 . — 3 0 . gados bija ana
loģiska s i tuāci ja (salīdzinot a r pa 
saules l īmeni) , bet a tmosfēra , at 
t ieksme pre t zinibu apguv i bija 
d iametrā l i pretē ja . J a mēs spēsim 
izveidot tādu radošu in te lektuālo 
atmosfēru univers i tā tē t agad , tas 
būs nenol iedzams morāls stimuls. 
Tātad jāsāk izskaust s l inkumu vi
sos l īmeņos, un ka t ram jāsāk ar 
sevi. Pa t l aban vēl p ā r ā k daudz 
runā jam p a r a tgr iešanos Eiropā, 
pasaulē , bet pārāk maz darām. 

Ska idrs , ka Univers i tā te viena 
pati daudz nepaveiks minē tās pro
blēmas sekmīgā r is ināšanā, ja ne
mainīs ies sabiedr ības a t t ieksme 
pret augs t āko izglī t ību. Attiek
sme, savukār t , maiftisies t ikai tad, 
ja sab iedr ībā populāri c i lvēki te
levīzijas ek rānā necentīs ies sa
g rau t veselas zinātnes nozares 
Diemžēl speciāl is tus pat nepieai
cina paskaidrot , kāpēc radusies 
viena vai otra problēma. Arī 
mums ir j ābūt ak t īvāk iem, dro
šākiem, tad di le tantus nemanīs ne 
z inātnē, ne poli t ikā. 

G. B R I E 2 K A L N S , 
ZB vec. b ibl iogrāfs , 

J . S T R A U H M A N I S , 
Ģeogrāf i jas fakul tā tes docents 

MIDLENDAS MĀCĪBAS 
«Es domāju, ka mums ir lī

dzīgas problēmas . Balt i jas jūra lī
dzinās jūsu Lielajiem ezeriem. 
Mūsu Balt i jas jū ra ir ļoti piesār
ņota» — sacīja Ra imonds Ern-
štelns , Latvi jas Univers i tā tes eko
loģiskā cen t ra vadī tājs .» Tā rak
sta Mičiganas š ta ta (ASV) pilsē
tas Midlendas avīze «Midland 
Daily News*. Jau tā ju Ra imondam 
Ernš t e inam par šo braucienu un 
tur r i s inā ta jām prob lēmām. 

— Braucienu organizē ja P S R S 
J a u n a t n e s organizāci ju komiteja 
kopīgi ar «Amer ikas jauno poli
t isko l īderu padomi» . Sāda ap
maiņa notiek turpa t 20 gadus . 
Tās mērķis ir iepazīs t ināt ameri
kāņus ar citu valstu poli t iķiem un 
si tuāciju šajās zemēs. 

Šoreiz vizīte bija or ientē ta uz 
ekoloģiju. Delegāciju l īmenis pa
rast i ļoti augsts , viesojāmies A S V 
kongresā , valsts depa r t amen tā , ti
kāmies ar sena tor iem. 

Tagad par ekoloģi ju . Bijām 
A S \ ' vides a izsardzības aģen tūrā , 
kongresa un senāta vides aizsar
dzības komisijās, valsts depar ta

menta dabas aizsardzības nodaļā , 
v i rknē pr ivātu organizāci ju. 

Apmeklē jām aizsargājamos ob
jektus , pa rkus , rūpnīcas, spēksta
cijas, dabas aizsardzības i ekā r t a s 
un būves, t ikāmies ar sabiedr is 
kajām organizāc i jām, kas c īnās 
par v iena vai otra objekta aizsar
dzību. 

S īkāk iepazinām Mičiganas šta
tu, kas pēc dabas apstākļ iem lī
dzinās Balt i jai . Arī mūsu taut ie
šu tur nav mazums. Lielie ezer i 
daļēji ir jau a t t ī r ī t i , bet mums 
darbs vēl pr iekšā . Te būtu 
iespējams sākums konkrētai sa
darb ība i . Mēģināju to uzsākt Mi
č iganas štata iestādēs. Manus 
pr iekš l ikumus uzņēma a t sauc īg i , 
atbalst ī ja arī kongresmenis Din-

' gls, kas vada dabas aizsardzības 
un enerģ i jas komisiju federālajā 
kongresā . Visās organizāci jās vie
nojāmies par informācijas apmai
ņu un konkrē tu sadarbības aspek
tu meklēšanu. Iespējama viņu 
pārs tāvju vizīte šovasar Latvi jā , 
vasaras nometņu apmeklē jumi , 
mūsu s tudentu stažēšanās Mičiga-

nā un arī 10 hidrobiologu brau
ciens no Balti jas reģ iona uz tu
rieni u. c. 

T ikko ka atgr iezos no P S R S 
— A S V semināra Suzdaļā . Tur bi
ja arī pārs tāvj i no Lielo ezeru 
rajona. Paš la ik ga idām viesos 
amer ikāņu pārs tāvi , lai noslēgtu 
l īgumu par g rupu apma iņām 
s ta rp LU ekoloģisko c e n t r u ' un 
Amer ikas j auno poli t isko l īderu 
padomi, pieaicinot arī c i tus mūsu 
republ ikas pārs tāvjus . 

Daži iespaidi . Apmek lē j ām kā
du valsts pa rku , kas s a rgā Miči
ganas ezera piekrast i un kāpu 
joslu. Kāpas tur nav vienlaidus 
joslā, bet ar iedobēm. P a r k a dar 
binieki stāstī ja par «neformālo* 
(outdoor) ekoloģisko audzināšanu, 
ko veic ar iedzīvotāj iem, īpaši — 
bērn iem. Arī mums ir ekocent ra 
bērnu nodaļa , ir bērnu ekonomet-
nes, da rbo jas ekoloģiskā svētdie
nas skola. Ceram arī uz sadarbī
bu ar latviešu izcelsmes organi
zāci jām. 

P r o g r a m m a bija ļoti piesātinā
ta — 4 — 5 t ikšanās d ienā . Izda
līju 118 viz ī tkar tes . Esam jau sa
ņēmuši p i rmos mater iā lus . 

In te rvē ja A I V A R S J A N S O N S 

Pagā juša jā n u m u r ā stāstī jām 
par māsu rek tora , profesora J . 
Zaķa iespa id iem Zviedr i jā . Atska
tot ies pagā tnē , r edzam, ka savā 
la ikā latviešu prese plaši apgais
moja univers i tāšu sada rb ību . Lūk, 
p i emērs . 

Esmu apbraukā j i s va i rākas zemes 
un valstis, bet, l iekas, nekur dzī
ves r i tms neri t tik strauji un op
timistiski kā pie jums. Kopš pie
ciem gad iem, kad es še biju, jū
su galvaspi lsē ta pilnīgi pārmainī 
jusies un modernizējusies. Ko ve-

ceļā.» 
Talak. dažas minūtes pakavē

jot ies pā r runās ar preses pārstāv
jiem,' r e k t o r s Tunbergs pastāstī ja, 
ka viņš pēdējos gados jau bijis 
va i rākos zinātniskos ceļojumos. 
No Islandes viņš a(gr iezies tikai 
pr iekš dažām nedēļām. Prof. Tun-

S t o k h o l m a s u n i v e r s i t ā t e s r e k t o r s R ī g a 
Zviedr i jas tva ikonis «Konung 

Oska r» , pe ldēdams caur i miglai , 
vaka r Rigas ostā ie radās ar 3 
s tundu nokavēšanos . Kopā ar ci
t i em pasažier iem tva ikonī a tbrau
ca arī S tokholmas univers i tā tes 
rek tors , profesors Dr. hist. Ivens 
Tunbergs . Viesi k ras tmalā sagai
dīja LU rektors" prof. Dr . J . Auš-
kāps , -filoloģijas un filozofijas fa
kul tā tes dekāns prof. Dr. Fr . Ba
lodis, Zviedr i jas sūtnis Johansons , 
doc. Vallihs u. c. Profesors Tun
be rgs Latvi jā uzturēsies apmēram 
nedēļu , iepazīstot ies a r mūsu zemi 
un tautu un nolasot va i rākas lek
ci jas . P i r m ā lekcija notiks..jau šo
dien pl. 17, Latvi jas univers i tā tē 
par Zļemeļu zemēm pr iekš Gus
tava Ādolfa. 6. novembr ī profe
sors Tunbe rgs lasīs latvju un 
zviedru vienībā par pašu Gustavu 
Ādolfu. 

P i e ņ e m d a m s preses pārs tāvjus , 
S tokholmas univers i tā tes redak
tors izteicās: «Kau t gan mans 
brauc iens uz Rīgu not ika rudens 
miglā,- i z k ā p j o t - k r a s t m a l ā mani 
tomēr saņēma p av as a r ī g a sa jū ta . 

cās t au tas sasniedz gadu desmi
tus, to jūs , j aunās valstis, sakon
centrē jo t enerģ i ju , veicat daudz 
īsākā laikā. Mums, skandināvie-
šiem, liels p r ieks vērot ka imiņus , 
kas a rv ien iet uz priekšu, uz 
augšu .» 

«Stokholmā,» — rektors tur
pina — «jau ir nodibināts Balti
jas valšķu inst i tūts , kas, piešķir
dams s t ipendi jas 1000 kronu ap
mērā , dod iespēju vienam studen
tam no ka t ras Balti jas valsts se
mestri s tudēt Zviedri jas augs tsko
lās. Cerams , ka tuvākā nāko tnē 
izdosies nodib inā t ar ī Stokholmas 
augstskolā sevišķu Baltijas valšķu 
katedru , lekciju lasīšanai par lat
viešu valodu, l i tera tūru un kultū
ru uzaicinās kādu no jaunākaj iem 
latviešu z inātn iekiem. Pr iekšdarb i 
šim nolūkam jau veikti . Mana 
dzi ļākā pār l iec ība , ka Skandinā
vijas un Balt i jas valšķu tautu at
t iec ībām jāk]ūst arvien c iešākām, 
un es domāju, ka mana vē lēšanās 
piepildīsies, jo nav nedz polit is
ku, nedz saimniecisku iemeslu, 
kas šim labajam nolūkam stā tos 

bergs t agad ir 4 5 gadus vecs un 
viņš jau 10 gadus ieņem Stok
holmas univers i tā tes r ek to ra ama
tu. 

J A U N Ā K Ā S ZIŅAS, 1936 , 3. 
nov. (Nr. 2 5 0 ) . 

A T S A U C I E T I E S ! 
Būtu pa te ic īgs , ja man pārdo

tu, a izdotu vai uzdāvinā tu V. 
Frei ja «Zviedru valodas grama
tiku» (1938 . ) un «Ilustrētu 
zviedru valodas l a sāmgrāma tu» 
(1939 . ) , ko Rīgā izdeva LU Stu
dentu P a d o m e s g r ā m a t n ī c a . Bū
tu noder īga ar i A. Pu tnes 
«Svenska texter» (R. LVU, 
1974 . ) . Izgl ī t ības d r a u g i un 
mecenāt i , lūdzu atsauciet ies! i r 
radus ies v ienreizēja iespēja pa
l īdzēt pēc iespējami ā t rākas 
zviedru va lodas apguves izslāpu
šam, maz tu r īgam s tudentam, 
kurš neva r saga id ī t (nav va i rāk 
la ika) LU izdevē jda rb ības at 
j auno tn i vismaz p i rmska ra līme
ni . Raks t i e t 1 1 7 4 4 9 . Moskva. 
ul. SverņUM*,. 19, ko rp . Z, A. 
Diman tam. 
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Факультет Всего н а л а т ' п о т о к 1 
число % 

на рус. потоке 
число % 

Управления и экономической 627 
информатики 

Экономический 1815 
Финансов и торговли 1947 
Филологический 1718 
Историкофилософский 1005 

215 34,3 412 65,7 

811 
1049 
833 
410 

44,7 
53,9 
48,5 
40,8 

1004 
898 
885 
595 

55,3 
46,1 
51,5 
59,2 

Таблица, приведенная в обращении деканов упомянутых факультетов 
к Я. Вагрису, А. Горбунову и В. Бресису. Газета «Падомью яунатне» за 
10 ноября с. г. 

РЕИНИС БЕРТУЛИС был од
ним из авторов обращения к пра
вительству республики в связи с 
нецелесообразностью учреждения 
Рижского гуманитарного институ
та. Сегодня декан филологическо
го факультета — наш собеседник. 

— По просьбе Совмина мы будем 
готовить переводчиков с русского 
на латышский и наоборот. Д л я 
этого мы увеличим прием студен
тов по специальности «русский 
язык и литература» или, как мы 
называем, чтобы было покороче, 
— в группу К|. 

— Это будут переводчики на 
родной язык? 

— Да, так и должно быть. По 
специальности «библиотековедение 
и библиография» на дневном отде
лении останется поток с латыш
ским языком обучения (а на заоч
ном — как с, латышским, так и с 
русским). Согласитесь, знание язы
ка библиотекарю необходимо. 

— Да, это та же сфера обслу
живания: на каком языке обрати
лись ,на таком и изволь ответить. 

— Поток будущих учителей рус
ского языка и литературы в ла
тышских школах, то есть группу 
латышей Кг, мы сократим на 25 
мест. 

— Почему так? 
— В эту группу всегда недобор, 

в прошлом году там было самое 
крупное неукомплектование в уни
верситете. 

На К| в группу переводчиков с 
латышского на русский будем на
бирать, естественно, людей со зна
нием латышского языка. А зачет 
по латышскому языку сдавать бу
дут все выпускники русских школ. 

— И как быть с подробностью 
закона о языке — об отстрочке 
таких мер на три года? О перевод
чиках я сейчас не говорю. 

— Почему знание языка не мо
жет иметь какойто ценности 
при поступлении? Раньше же бы
ли «бумажные баллы» — за справ
ки, за деревенское происхожде
ние... 

Дальше. Заочный поток на жур
налистику мы сократим до 20 мест 
и не будем выделять определенное 
количество мест для выпускников 
латышских и русских школ, — как 
это делали до сих пор. Разумеет
ся, необходимы опятьтаки знания 
латышского языка. 

— А когдато даже на дневное 
отделение журналистики принима
ли целую русскую группу... 

— Ну подумайте сами: летом на 
12 мест заочного русского потока 
было подано только 6 заявлений, 
вступительные экзамены сдали во
обще только двое. Зачем такой 
поток? А знание латышского язы
ка все равно журналисту необхо
димо. В крайнем случае, есть еще 
один выход: Вы же знаете, мно
гие сегодняшние корреспонденты 
заканчивали по специальности 
«русский язык и литература». 

— Отсутствие профессионализ
ма никогда никого особенно не 
украшало. 

— Ну хорошо, тогда ждем зая
вок от редакций на определенное 
количество мест, мы их обязатель
но удовлетворим. 

— Мне трудно представить се
бе редакции, где точно знают, что 
ровно через 5 лет там понадобит
ся 12 корреспондентов (кажется, 
это минимум для создания пото
ка?) Или пусть всем Домом печа
ти решают этот вопрос? 

— Скоро мы вообще будем при
нимать студентов в основном по 
заказам предприятий и организа
ций, так что о необходимых кад
рах и редакциям придется пораз
мышлять заранее. 

— Отсутствие вступительного 
конкурса — не всегда показатель 

непопулярности специальности. 
Когдато с конкурсом на дневное 
русское отделение журналистики 
было все в порядке. Но набирать 
стали нерегулярно, не каждый год 
— и проходной балл снизился: вы
пускники школ перестали иметь в 
виду это отделение, факт его су
ществования стал забываться. Я 
сама училась на русском потоке, 
где русские студенты составляли 
треть группы — и все потому, что 
три—четыре года подряд на
бора не было. 

— Но я помню те трудности, ко
торые были с распределением жур
налистов русского потока. Д а ж е 
для студента, окончившего с самой 
высокой средней оценкой, не нахо
дилось подходящего места. 

Теперь почти каждый год на 
дневное отделение журналистики 
поступают выпускники русских 
школ, владеющие латышским язы
ком, хорошо учатся и успешно за
канчивают университет. 

— На всех пяти курсах, помое
му, таких только двое. 

Каждый, кто говорит со мной на 
тему о пропорциях между русским 
и латышским потоками, вспоми
нает о так и не набранной — изт 
за отсутствия желающих — рус
ской группе «Трудовое обучение в 
школе» на педагогическом факуль
тете. А ведь группуто эту объя
вили настолько поздно, что и уз
нать о ее существовании мало кто 
успел! Постоянное отсутствие 
спроса породило отсутствие пред
ложения. 

— Наверное, так. Подробностей 
по этому вопросу я не знаю. 

— Это я не отвлеклась, я про
должаю тему. Еще в 81м году на 
геофаке мне говорили о том, как 
там нужен дневной русский поток. 
Где он? Системы не было, хоро
шо, если наладится. 

— Насколько мне известно, учи
телей географин... 

— ...в том числе географии Лат
вии, не только России... 

— ...любезно поставлял для на
шей республики Псковский педа
гогический институт (ныне — уни
верситет) . 

— О, еще один поставщик миг
рантов. А серьезно, кто препода
ет географию в школах? Если 
учесть, что Псковская область то
же нуждается в учителях? Навер
ное, окончившие латышский по
ток — невольные специалисты по 
переводу всей своей терминологии. 

Говорят: «Наш университет — 
единственный в мире, где можно 
учиться на латышском языке». 
Хорошо, тогда почему же, сказав 

ствительное положение вещей а 
университете и в других вузах 
республики: мол, русским негде 
учиться. Для поступления в дру
гие вузы страны можно использо
вать места национальных кадров, 
отведенные республике по заказу 
Минобразования. 

— Вот видите — можно исполь
зовать! И не хватит ведь этих 
мест, потому что раньше желаю
щих учиться вне дома были еди
ницы. 

Неловко напоминать, но все же: 
обучаться на латышских потоках 
пока могут очень немногие. И си
туация такая — надолго, потому 
что темпы изменений в препода
вании государственного языка рес
публики — самые черепашьи. 

«Добро пожаловать! Или 
посторонним вход воспрещен!» 
«А», мы «Б» не произносим? 
Вслед за призывом к русской мо
лодежи (его я слышала по радио) 
уезжать учиться в Россию должна 
идти разработка системы сотруд
ничества с вузами стэдяы. Ктони
будь этим занимался? В ответ на 
наш отказ принимать жителей 
всех других республик РСФСР 
вполне может отказу гьгл прини
мать в свои вузы жителей Л ы в и и 
И еще, распределение после окон
чания везде, кроме Москвы, — 
внутриреспубликанско_§. И есть ли 
в России места в Общежитиях? 
Может, нам строить их там — 
для своих граждан? МГУ, напри
мер, переполнен настолько, что 
набор студентов в следующем 
учебном году сократится на 25 
процентов. И как быть со вступи
тельными конкурсами, которые 
для иногородних очень высоки? 
Получается, что абитуриент — 
выпускник русской школы Латвии 
— должен быть намного подготов
леннее своего сверстникалатыша, 
потому что в республикето кон
курс недиференцированный. II это 
при всем том, что с учителями в 
этой самой русской школе Латвии 
будет туго — хотя бы вследствие 
высокого процента отсева на всту
пительных экзаменах в иногород
ний вуз. 

— Почемуто в последнее время 
уж очень драматизируется дей

— О резком сокращении приема 
на русские потоки — во всяком 
случае, в университете — нет пово
да говорить. Что касается закона 
о языках, то теперь мы говорим 
так, будто о существовании ла
тышского языка в Латвии так на
зываемые «русскоязычные» узнали 
только теперь, после принятия за
кона. 

— Извините, Вы сейчас говорите 
о том, как необходима школьнику 
сознательность зрелого граждани
на — в качестве стимула для по
сещения платных занятий в коопе
ративе «Лингва»? 

— Если школьник какойто 
предмет не изучал в школе как 
следует, пусть ищет кооператив 
или репетитора. Ведь так многие 
до сих пор «надувались знания
ми» перед вступительными экзаме
нами и по другим предметам... 

— Да, жестокая вещь — поли
тика. И дорогостоящая. В отличие 
от физики, по латышскому — от
ставания коллективные, обще
школьные: причиныто объектив
ны. Фактически Вы сейчас гово
рите о том, как плохо Ваш фа
культет работал в предыдущие го
ды, если детей языку обучать не
кому. А ребенок — раплачивайся 
из собственного кармашка. 

— Все возмущаются, что на 
русском потоке количество «днев
ников» уменьшилось, и никто не 

говорит о том, что на вечернем от
делении русских групп больше, 
так как две трети рижан — рус
скоязычные, а значит, они могут 
учиться на вечернем — чего не 
могут жители районов. 

— Хорошо, какую поправку на 
это обстоятельство сделаем? Толь
ко учитывая, что вечернее отделе
ние есть везде, и что русские — 
не рижане — тоже живут в рес
публике, н что качество образова
ния на недневном отделении по
ниже, и что «дневникам» теперь 
в армию не идти? 

Понимаете, мне говорят, что 
высшая школа бедна, и вот мы 
сначала восстановим справедли
вость — подтянем качество обуче
ния латышей, а потом... Человече
ская жизнь коротка, из системы 
выпадет не одно наше поколение. 
Зачем Латвии необразованные рус
ские? Когда от работника высшей 
школы я слышу фразу: «Нам нуж
ны не образованные русские, а об
разованные латыши», — мне это 
напоминает нарушение врачом 
клятвы Гиппократа, честное слово. 

— Извините, такую фразу мог 
сказать «трамвайный национа
лист», а не работник вуза, пото
му и не будем эту тему продол
жать. 

— Но ведь фразато действи
тельно была! 

— Минусов в нашем прошлом 
было действительно много, и те
перь мы видим, какова реакция на 
них. В аттестате русского абиту
риента в графе «латышский язык» 
частенько стоял прочерк, а латыш
скую школу без знаний русского 
языка закончить было ну никак 
нельзя... 

— Будем меняться местами? 
Раздаются голоса: а не ввести 

ли в  латышской школе вместо 
русского второй иностранный? 
Это, наверное, чтобы' гра
мотнее строить демократическое 
государство. Побиблейски бу
дем жить — за грехи предков 
в седьмом колене расплачиваться? 

— Прошлое перечеркнуть нель
зя, его нужно принимать таким, 
каким оно было. 

— Спасибо за беседу. 
Беседа прошла в теплой, друже

ственной обстановке. Честное сло
во, так оно и было. И спорила я 
не столько с деканом, сколько со 
всеми своими былыми оппонента
ми в этом вопросе. 

ЛЮДМИЛА МЕТЕЛЬСКАЯ. 

ДАННЫЕ ПРИЕМА СТУДЕНТОВ 
НА ДНЕВНОЕ ОТДЕЛЕНИЕ ЛУ (1989/90 уч. г.) . 

Факультет, Зачислено человек 
Факультет, 

латышский русский 
специальность поток поток 

Философия 28 — 
История, пед. отд. 53 — 
Итого на историкофилософский 

81 факультет 81 — 
Прикладная математика 55 26 
Математика 24 — 
Математика, пед. отд. 27 — 
Физика 26 21 
Физика, пед. отд. 21 12 
Итого на физикоматематический 

факультет 153 59 
Химия 26 13 
Химия, пед. отд. 13 — 
Итого на химический факультет 39 13 
Биология 28 13 
Биология, пед. отд. 12 — 
Итого на биологический факультет 40 13 
География 17 — 
География, пед. отд. 10 — 
Гидрология и инженерная 

14 геология 14 — 
Итого на географический 

факультет 41 — 
Правоведение, юридический 

26 факультет 51 26 
Журналистика 15 — 
Русский язык и литература, 

32 пед. отд. — 32 
Русский язык в нац. школе 36 — 
Латышский язык, пед. отд. 84 — 
Библиотековедение и 

библиография 26 
Итого на филологический 

161 32 факультет 161 32 
Английский язык, пед. отд. 17 9 
Немецкий язык, пед. отд. 8 8 
Французский язык, пед. отд. 11 • — 
Итого на факультет иностранных 

36 17 языков 36 17 

• 

Экономическая кибернетика tl 16 
Экономическая информатика и 

АСУ 54 — 
Итого на факультет управления и 

экон. информатики 71 16 
Финансы и кредит 38 12 
Экономика и управление торговли 26 — 
Товароведение прод. товаров 25 — 
Итого на факультет финансов и 

89 12 торговли 89 12 
Экономическое планирование 50 25 

Бух. учет и анализ транспорта 12 13 
Статистика 25 — 
Бух. учет в торговле 12 12 
Бух. учет и анализ в бюджетных 

26 учреждениях 26 — 
Итого на экономический факультет 125 50 
Латышский язык и методика вос

питательной работы (для лат. 
учебных заведений) 31 — 

Латышский язык и методика вос - - • 
питательной работы (для рус. 

52 учебных заведений) 52 — 
Английский язык и м. в. п. 16 — 
Немецкий язык и м. в. п. 12 — 
Труд (женск.) 20 6 
Труд (мужск.) 25 — 
Педагогика и психология 29 — 
Итого на педагогический 

факультет 185 6 

Итого в целом по ЛГУ 1072 244
 г 

То же в % 81,5 18,5 
Вечернее отделение, всего 118 154 , 
Заочное отделение, всего 436 312 
Итого на дневное, вечернее н 

1626 710 заочное отделения в целом 1626 710 

Общее число специальностей на дневном отделении — 40, из них обу
чение на латышском языке ведется по 39, на русском — по 16. специ
альностям, то есть по 24 специальностям русский набор на дневное от
деление отсутствовал. 

Сведения предоставлены рабочей группой Президиума Верховйого 
Совета ЛССР по изучению предложения о создании РГИ. 
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